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Vítejte!
Pravidelný sborový program
Neděle 9.30 bohoslužby (1. neděli v měsíci rodinné, 3. neděli sv. večeře Páně)
 14.00 bohoslužby „Společenství Kristovo“
Pondělí 18.00 křesťanština (setkávání všech zvídavých, 2. pondělí v měsíci)
Úterý 7.30 modlitební setkání
 8.00 společné čtení nábožensky vzdělávací knihy
Středa 17–18 práce na skalce + posezení u kávy (od jara do podzimu)
 18.00 biblická hodina
Pátek 16–18 mladší i starší dorost a odrost
 18.30 mládež
Sobota 9–14 Siloe – pomoc lidem bez domova (1. a 3. sobota v měsíci)

Další informace na předposlední straně časopisu

~
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editorial
Milí čtenáři Brány,

vítám vás u březnového čísla! Dominují mu především výroční zprávy za 
nejrůznější aktivity sborového života (které budou pokračovat i v čísle dalším). 
Určitě je doporučuji k přečtení, ať blíže poznáte, co všechno zajímavého se u nás 
v kostele vlastně děje. J

U této příležitosti doplním také shrnutí roku za náš časopis. V loňském roce jsme 
fungovali, myslím, už v celkem dobře zaběhnuté rutině shromažďování článků na sdí-
leném disku, následných korekturách, Milošově sazbě, ladění detailů ve společné kon-
ferenci, další korektuře vysázeného textu, odeslání do tiskárny a vyzvednutí + přepravě 
hotových Bran. Jak vidíte, na gramatické opravě si dáváme záležet, často texty postupně 
čtou dokonce tři bratři češtináři. I tak se může chybička vloudit. Za loňský rok vyšlo cel-
kem deset čísel, každý měsíc jedno a společné trojčíslo za červenec až září, které bylo, 
stejně jako předchozí rok, celobarevné. Celý rok jsme zachovali naše pravidelné rubriky, 
kterými je editorial, zápis ze staršovstva, Branka s křížovkou pro děti i dospělé, a až 
do května byla součástí časopisu také esej na pokračování. A kromě těch pravidelných 
jsme vydali samozřejmě také spoustu dalších příspěvků, které tvořily větší část časopisu.

Byla jsem oslovena s nápadem na rozhovory se členy sboru. Každý návrh na 
zlepšení velice oceňujeme, proto za něj děkuji, a i když jsem jej ještě nezvládla 
do časopisu začlenit, stále jej mám v paměti! Jak jsem již v editorialu psala, za 
každý nápad nebo zpětnou vazbu jsme velmi rádi.

V posledních měsících jsme měli menší problémy s vyzvedáváním hotových ča-
sopisů, protože se, jak se zdá, změnili zaměstnanci tiskárny. Vše jsme snad doladili 
a vyzvedávání už bude probíhat hladce, ale pro zajímavost přidám historku o lis-
topadové Bráně. Ta totiž po různých neúspěšných telefonátech nebyla vytištěná 
ani po zavíračce (tisk probíhá v pátek před nedělním vydáním nového čísla a o ví-
kendu je tiskárna zavřená). Brány měl vyzvednout můj bratr, ten ale v pozdních 
hodinách už nemohl (předtím ten den byl v tiskárně už dvakrát, ale neúspěšně), 
protože musel na mládež a ostatní potenciální vyzvedávači, kteří byli všichni členy 
staršovstva, byli na společném výjezdu mimo Prahu. Zapeklitá situace se nakonec 
naštěstí vyřešila a v neděli pro vás byly Brány připravené. Tak to jen takové nahléd-
nutí pod pokličku, co vše je potřeba, abyste mohli v ruce držet čerstvé číslo Brány.

Kromě výročních zpráv přinášíme také článek o fungování potravinové banky 
(další nahlédnutí pod pokličku pěkného projektu) nebo komentář k současnému 
politickému světovému dění, které je třeba držet v modlitbách. A také báseň k ob-
dobí půstu, které začalo ve středu 5. března.

Milí bratři a sestry, přeji vám krásné čtení a klidné prožití celého postního 
období. Nechť zvládneme soustředit se na to, co je důležité.
 Eva Friedrichová
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StaršoVStVo
Zápis z 857. schůze 3. 3. 2025

857. schůze staršovstva se konala v pravidelném termínu první pondělí v mě-
síci, a to 3. března. V Evenu byli přítomni Zvánovec, Heřmanová, Holá, Friedrich, 
Plhák, Trusina, Bedrník, Kolář, Slabý a Drápal. Online byly připojeny Mazná, 
Stralczynská a Jungwirthová, omluvena byla Verunka Hájková.

Biblický úvod měl Tomáš Trusina na velmi aktuální téma „O pokoji v nepo-
kojném světě“. Jako první bod jsme projednávali žádosti některých členů sboru 
o listiny potvrzující křest či konfirmaci. Jednotně jsme se přiklonili k tomu, že 
i náš sbor je bude vydávat a použijeme pro to oficiální listy vydávané ČCE.

Zbytek agendy se týkal vesměs běžné sborové činnosti. Probíhá příprava na 
sborový den 1. května ve Hvozdnici. Taktéž připravujeme sborové shromáždění 
a diskutovali jsme nad zprávou staršovstva o životě sboru, kterou na shromáž-
dění budeme číst. Proběhl přesun kamery pro přenos bohoslužeb nad střed dveří. 
Mládežnické Zpíváky se nám rozpadly a řešíme, kde udělat kvalitní dotisk. Ob-
chůdek Jednoho světa by nás rád navštívil, snažíme se domluvit vhodný termín. 
Připravujeme se na rekonstrukci fary, aktuálně jsme ve fázi, kdy odborná komise 
posoudí aktuální stav a navrhne vhodný postup. Běží přihlašování na sborovou 
dovolenou v Herlíkovicích. Projednávali jsme návrh bratra Vaněčka na nástěnku 
u chodníku před kostelem. Kristián König se nabídl s občasnou výpomocí při 
údržbě kostela, což jsme rádi uvítali a Kristiánovi děkujeme.

 zapsal Lubor Kolář

Volby StaršoVStVa 
po poloVinách

Volba staršovstva po polovinách je možnost, o které v Braníku většinou příliš 
nevíme. Církevní řády se o ní zmiňují minimálně. Řád o správě církve ve svém 
článku 22,* bodu 7, říká:

Volí-li sborové shromáždění na základě svého usnesení schváleného senio-
rátním výborem každé tři roky polovinu staršovstva, jsou náhradníci staršovstva 
voleni pouze na dobu tří let.

*) www.evangnet.cz/cce/czr/rsc.html#C22
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V branickém případě dvanácti volených presbyterů bychom volili každé tři 
roky šest presbyterů na šest let (a náhradníky vždy na tři roky) a po volbách by 
ve staršovstvu standardně byla polovina členů nově zvolených a polovina těch, 
jimž začíná druhá polovina jejich mandátu. V českém prostředí známe všichni 
něco podobného jako voliči z voleb do Senátu, kde se volí dokonce po třetinách – 
tedy každé dva roky třetina senátorů na šest let.

Ta možnost mne zaujala. Na první pohled v tom vidím spíš výhody. Ano, mu-
sely by se volby organizovat každé tři roky. Ale stačilo by do nich shánět méně 
kandidátů a i by bylo i snazší mezi nimi vybírat. Každé tři roky by se ve star-
šovstvu objevili noví členové, plní sil a elánu. Anebo i staronoví, ale takoví, kteří 
zrovna cítí ten elán sloužit dalších šest let.

Také by to mělo spíš vést k udržení kontinuity, kdy by standardně ve staršov-
stvu polovina členů ve své funkci po volbách pokračovala. Samozřejmě, mohlo by 
se stát, že by staršovstvo rezignovalo jako celek a znovu by se volilo celé. To by 
pak byla stejná situace, která by nastala i v okamžiku, kdy bychom se rozhodli 
na tento typ voleb nově přejít. V takovém případě je volena polovina kandidátů 
na šest let a polovina kandidátů na tři roky.

Nedávno jsem tu myšlenku lehce diskutoval s ostatními současnými presby-
tery, a byť jsem nespatřoval žádný zásadní odpor a slyšel i o dobrých zkušenostech 
ohledně tohoto typu volby v jiných orgánech, tou zcela hlavní zpětnou vazbou bylo, 
že by se taková změna případně měla ve sboru nejdřív dobře promyslet a prodisku-
tovat. A že kdybychom ji jako sbor chtěli zavést pro očekávané řádné volby staršov-
stva v roce 2027, tak ji stačí odhlasovat až na výročním shromáždění v roce 2026.

A také by bylo dobré se nejprve poptat na zkušenosti ze sborů, kde tento sys-
tém mají. Máte-li známé v takovém sboru, můžete se jich zeptat na zkušenosti 
a zamyslet se, nakolik jsou přenositelné do Braníka. V rámci sborů pražského 
seniorátu jde o dejvický, nuselský a salvátorský sbor.*

Jan Jeroným Zvánovec

*) https://prazsky-seniorat.evangnet.cz/pro-sbory/mandaty-fararu-a-starsovstev

V ýroční zpr áVa doroStu 
za rok 2024

V roce 2024 se dorost opět scházel v pátek od 16 do 18 hodin, rozdělený na tři 
skupiny: mladší dorost (6–10 let), starší dorost (11–13 let) a odrost (13–15 let). 
V letošním roce už se však scházejí jen skupiny dvě, skupina odrostenců přešla 
do mládeže. Níže následují zprávy za každou skupinu dorostu.
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Mladší dorost (zpracovala Hana Bedrníková)
Schůzek mladšího dorostu se většinou účastní skupina od čtyř do deseti členů. 
Dorost v roce 2024 vedli Zdislava Chadimová, Alena Vondroušová, Tereza Mat-
kovská, Metoděj Zvánovec a já. Na schůzkách nám občas pomáhala i Madla Cha-
dimová. V příštím pololetí se schůzek ani výprav nebudu účastnit. K občasné po-
moci se schůzkami se nabídla Veronika Mazná.

Program schůzek je stejný jako v minulém roce. Začínáme hrou, aby se děti 
vyvětraly, rozhýbaly a aby dorazili opozdilci, pak se sejdeme v Evenu ke společ-
nému zpěvu, následuje duchovní program, v rámci kterého opakujeme to, co jsme 
si říkali na minulých dorostech. Schůzka končí společnou modlitbou. Někdy se 
mezi duchovní program a modlitbu vejde ještě jedna hra. Společně se učíme ně-
které verše z Bible. Pak je společná svačinka, děti si mohou nalepit samolepku 
za účast a mohou táhnout v celoroční hře.

V minulém školním roce jsme probírali příběhy ze Starého zákona a v pod-
statě jsme ho „dobrali“. Od září se zabýváme Novým zákonem a probíráme pře-
vážně důležité osoby v Ježíšově okolí (Marie, Jan Křtitel, učedníci…). Témata pro-
gramů připravuje Adéla Bedrníková společně s Verunkou Hájkovou. S rámcovou 
koncepcí ducháčků pomáhá také Madla Chadimová.

Jako každý rok i v roce 2024 proběhla řada dorostových výprav. Velikonoční 
a podzimní výpravy byly společné se starším dorostem. Velikonoční výprava byla 
na téma Jak vycvičit draka a podzimní na Martina Luthera. Děti z mladšího do-
rostu se účastnily Biblické stezky, která proběhla v dubnu, a prosincové Miku-
lášské akce, která byla pro všechny skupiny dorostu. Pár odvážlivců se zúčast-
nilo i červnového puťáčku, který byl pouze pro mladší dorost. Podzimní puťáček 
byl kvůli povodni zrušen, ale děti se mohou těšit na další, který proběhne kon-
cem školního roku.

Starší dorost (zpracovala Adéla Bedrníková)
Na schůzce staršího dorostu se sejde asi 5–9 účastníků. Vedoucí se zúčastňují 
v počtu 2–3 (Kateřina Zvánovcová, Michaela Mazná, Adéla Bedrníková).

Program: „hra/nehra“, zpívání, duchovní program, sdílení + modlitba, sva-
čina, bodování + celoroční hra.

Letos má premiéru koncept „hry/nehry“, kdy zařazujeme na začátek schůzky 
kromě klasických her i jiné aktivity (vyrábění draků, pletení, vyrábění z fima, mer-
kuru, dřeva, pečení…). Širší škála aktivit má tak šanci účastníky lépe zaujmout 
a umožnit jim něco nového vyzkoušet nebo něco společně tvořit.

Tento školní rok jsme začali s probíráním Nového zákona: Proč Nový zákon? 
Co má společného Starý a Nový zákon? Co bylo v době mezi Starým a Novým zá-
konem? Co s tím máme dělat my a proč je pro nás klíčové znát Starý i Nový zá-
kon? Další pokračování vedlo přes apoštoly a v roce 2025 se dozvídáme detailněji 
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o apoštolu Petrovi, jeho horlivosti jít za Ježíšem i jeho osobních pádech. Příklad 
Ježíšových učedníků nás má vést k uvědomění, že všichni jsme „prach, hříšníci 
a průšviháři“ a jen pokud si toto uvědomíme a budeme hledat Ježíše ve svých 
životech, dokážeme k sobě přistupovat s pokorou a úctou, a budeme schopni 
spolu a vedle sebe vydržet a spolupracovat (jako ti učedníci). Program má ná-
sledující strukturu: kvízová bodovací hra (k opakování a využití znalostí z mi-
nulých schůzek), navazující příběh, vlastní program (co nám příběh říká, co si 
můžeme odnést do života).

Letos se děti zvýšeně učí orientovat se ve vlastní Bibli a motivujeme je k osob-
nímu čtení Bible.

Scházíme se v apsidě, občas využíváme velký sál nebo zahradu.
Celoroční hra je inspirovaná deskovou hrou Proroctví. Odehrává se ve fiktiv-

ním světě, kde se děti stávají hrdiny a snaží se svého hrdinu nakupováním růz-
ných předmětů a sbíráním zkušeností v boji s netvory co nejvíce vylepšit, aby 
zvládly čelit všemožnému nebezpečí. Úkolem je získat mocné artefakty ukryté 
v astrálních sférách.

Pořádáme také víkendové a vícedenní akce. Na těchto akcích je větší prostor 
k navazování užšího vztahu vedoucích s dětmi a dětí mezi sebou navzájem, k roz-
hovorům a k prožívání společenství mezi sebou a s Bohem.

Letošní školní rok se uskutečnily následující akce: únorová víkendovka s ná-
zvem Krycí jména, velikonoční výprava s tématem Jak vycvičit draka, v červnu 
puťáček u Sázavy, podzimní výprava s tématem Martin Luther, mikulášská jed-
nodenní akce v prosinci. Zářijový puťák byl zrušen z důvodu celorepublikové ži-
velné pohromy.

Snažíme se vytvořit prostředí, kde se všechny děti bez rozdílu budou cítit 
přijímány, kde nebude dáván důraz na výkon, ale každé dítě si bude moci pro-
žít pocit jedinečnosti a přijetí. Kde se děti k sobě navzájem budou chovat las-
kavě a kamarádsky. Snažíme se vytvořit partu dětí, které budou mít společné 
zážitky, které se budou na sebe každý týden těšit. Snažíme se vytvořit prostředí, 
kde se děti mohou setkat s Bohem, chceme pomoci dětem najít Boha, vytvořit si 
osobní vztah s Ním a ukázat jim, ač nedokonale a pouze dle našich schopností, 
vědomostí a zkušeností, jak víru žít v běžném životě. Snažíme se ukázat dětem, 
co nám vztah s Bohem dává, co znamená pro nás a co může znamenat pro lidi 
okolo nás. Snažíme se dětem vtisknout základní křesťanské principy a reálie hra-
vou a zábavnou formou.

Odrost (zpracovala Veronika Mazná)
Odrost navštěvovalo přibližně 4–7 účastníků. V týmu vedoucích byli celkem tři 
stálí vedoucí (Jakub Bouška, Tomáš Plhák, Veronika Mazná) a jeden záskok (Adam 
Pinc). Odrostové schůzky začínaly hrou, kterou připravili účastníci. Poté přišel 
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na řadu program, který byl zaměřený na jedno dětmi vybrané téma. Hru a pro-
gram jsme prokládali zpíváním, které se ale nesetkávalo s přílišným zájmem. 
Schůzka byla ukončena závěrečnou modlitbou.

O podzimních prázdninách jsme se vydali na několikadenní výpravu do 
Zhořce. Měl proběhnout ještě dvoudenní pochod, ale kvůli povodním se z něj 
stala večerní hra po Praze.

K lednu 2025 jsme odrost pro tuto skupinu skončili. S každým jsme se poba-
vili a účastníci se shodli, že mají pocit, že už z odrostu nemají co čerpat. Schůzky 
mládeže jsou pro ně plně nahrazující.

Lukáš Drápal

zpr áVa za mládež
Struktura mládeže se od minulých let nezměnila. Scházeli jsme se (a nadále 
budeme scházet) každý pátek od 18 do 20 hodin. Mládež začíná hrou mládež-
níka, navazuje zpěvem písní ze Zpíváku, programem hosta (nebo mládežníka) 
a končí závěrečnou modlitbou. Průměrná účast byla 15 členů ve věkovém roz-
mezí 14 až 26 let. Hosté na program byli všeho druhu, nicméně všechny spojo-
vala víra v Boha a snaha tuto víru předávat dál.

Programy se týkaly například témat jako je modlitba, věrohodnost Bible, zne-
užívání v církvi a její problémy, odpuštění, hřích, pochybnosti ve víře. A nejen to 

– také jsme se dozvídali o jiných církvích, tradicích, rozebírali jsme křesťanské 
písně a dozvídali se o zkušenostech našich mládežníků z jejich začínající kari-
éry a zahraničních cest a pobytů. Zkrátka o všem, nad čím přemýšlíme, co jsme 
zažili, co děláme… a že v tom všem Bůh je.

Novinkou byly v uplynulém roce tzv. speciální mládeže – mládeže mimo kos-
tel s jiným programem. Podívali jsme se mimo jiné na Noc kostelů, podnikli vý-
let do přírody, zahráli si bowling a sešli se společně v čajovně. Začátkem nového 
roku se také odrost spojil s mládeží.

Co se týče akcí, tak se mládež zúčastnila jarní víkendovky v pěkném srubu 
v Posázaví, mládežové vody na Hronu, mládežového puťáku ve francouzském po-
hoří Vogézy, Sjezdu evangelické mládeže a Silvestrovského výletu na již zmíněný 
srub. Akcí tedy bylo velké množství a všechny byly vydařené. J

Za mládež, s pozdravem a vděčností za skvělé společenství,
Adam Pinc
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zpráVa za modlitební Skupinku
Vždy v úterý se scházíme v 7.30 ráno v počtu čtyř až devíti lidí, přičemž naše řady 
nejsou nijak omezené – každý další je vřele vítán (jistý čas na modlitební chodil 
dokonce pán z jiného křesťanského sboru).

Modlitební setkání má dvě části – v té první si dokola předáváme slovo a kdo 
má chuť či potřebu, ten se dobrovolně sdílí s ostatními se svými trápeními, ra-
dostmi či prosbami do budoucna; zkrátka takovými věcmi, které by rád v mod-
litbě předložil Pánu. Při této patnáctiminutovce se rovněž čtou slova zapsaná na 
papírek a vhozená do schránky na modlitební náměty (která se nachází v předsíni 
kostela), případně prosby připnuté na online nástěnku Canva, která je dostupná 
skrz webové stránky sboru. Ani schránka, ani online nástěnka však nejsou pří-
liš využívané – častější je námět sdělený osobně, ať ústně či v e-mailu, někomu 
z pravidelných modlitebníků. Bezprostředně před započetím druhé části jsou 
bez komentáře přečtena Hesla Jednoty bratrské náležející danému úterý.

V druhé, asi dvacetiminutové části se ztišíme a modlíme za věci, které byly 
právě zmíněny a přečteny, či za jakékoli jiné, na které si v danou chvíli vzpome-
neme. Setkání zakončujeme společnou modlitbou Páně a požehnáním. Na mod-
litební setkání ihned navazuje společné čtení z duchovní literatury. O prázdni-
nách se ani jedno obvykle nekoná.

Dáňa Pinc

zpr áVa za Skupinku
instrumentalistů scházejících se o rodinných nedělích

Každou první neděli v měsíci (kromě letních prázdnin) se scházíme přibližně 
v 8.45, abychom spěšně nacvičili písně zaranžované pro zrovna dostupné nástro-
jové obsazení. Náš počet se velmi mění – bývá nás mezi třemi a osmi – obvykle 
kolem čtyř. Osou obsazení jsou housle (obvykle nejedny) a saxofon. (Speciální 
můj dík patří Milušce-houslistce a mé sestře Evě – saxofonistce, které jen má-
lokdy chybí se svou ochotou se zúčastnit.) V tuto chvíli stále trvá výzva branic-
kým muzikantům všech věků a uměleckých úrovní podílet se na nedělním hraní. 
Party jednotlivým hráčům píšu na míru, tedy není třeba se bát přihlásit se. (Na-
víc, existuje možnost noty trochu pocvičit předem – není to tak, že hráči noty 
obdrží až v neděli, dostávají je minimálně den předem.)

Stále diskutujeme, jakým způsobem lépe adaptovat naše hraní účelům ro-
dinné neděle, zejména v souvislosti s dětskými hlasy, které se k produkci připo-
jují a v ideálním případě chodí (spíše se to nedaří) na nácvik jedné písně v 9.00 
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o rodinné neděli. (Vedení dětských skupinek mi s dostatečným předstihem po-
dává informaci, která písnička bude zpívána nedělkovými dětmi.) Tento nácvik 
s dětmi od 9.00 považuji za automatický, tudíž ho nijak nepřipomínám. (Děti se 
písně průběžně učí během nedělek o předchozích nedělích.)

Vidím v té souvislosti dvojí problém: 1) Děti si za současných podmínek texty 
písní obvykle nepamatují (pokud písně mají tři a více slok). 2) A i když poctivě 
zpívají, ve výsledku zvukově dominuje kapela a děti nejsou slyšet. V tomto bodě 
trochu pomáhá nově využívaný způsob postavit děti na kazatelnu a nechat je 
zpívat na mikrofony na ní připevněné.

Vyskytl se návrh nějak během hudebních produkcí zvučit kapelu. Než k zesílení 
zvuku, spíše k jeho přenosu online kanály. Byť nápad považuji za nosný, za daných 
okolností se mi jeví důležitější vyřešit nedostatečnou docházku dětí na nedělní 
nácvik a nedostatečnou hlasitost dětského zpěvu v průběhu hraní. Děti možná ne-
mají velkou motivaci se písně učit, když dětský zpěv ve výsledku není moc slyšet.

Dáňa Pinc

br ankou za zázr ak y
Milí čtenáři,

v únoru jsme spolu s nedělkovými dětmi pokračovali v četbě Markova evan-
gelia. A co jsme společně mohli prostřednictvím Markova vyprávění zažít? Uti-
šení bouře, vzkříšeni mrtvé dívky, uzdravení hluchoněmého… To je síla, co? 
Škoda, že už se dneska takové věci nedějí. Nebo snad ano? Možná je takových 
neuvěřitelných projevů Boží moci opravdu vidět méně. Možná je to i naše chyba, 
že Boží působení neumíme lépe zprostředkovat světu. Ale i kdyby ano, stejně 
myslím, že svět je pořád plný zázraků. Možná jsme neviděli žádné dechberoucí 
ovládnutí přírodních zákonů jako ve zmíněných příbězích. Možná se nám třeba 
jen nečekaně podařilo přemoct strach nebo sobectví, udělali jsme něco tak hez-
kého nebo odvážného, že nás to samotné překvapilo. Nebo někdo, do koho by-
chom to vůbec neřekli, udělal něco krásného pro nás. Nebo nám pomohl někdo 
neznámý, když jsme to právě nutně potřebovali.

Já se o jeden takový zážitek ráda podělím. Je z doby, kterou si sama ani ne-
můžu pamatovat, ale vyprávěli mi to moji rodiče. Kdo to trochu znáte v Nuslích 
a okolí, možná si vybavíte park Jezerka. Je to takový ostrůvek zeleně na úbočí 
docela prudkého kopce. A do toho prudkého kopce mě tatínek coby malé mi-
minko tlačil v kočárku a moji dva starší sourozenci se drápali nahoru po svých 
(nebo možná na kole a na tříkolce). Jenže pak moje tehdy stěží tříletá starší ses-
tra upadla, tatínek jí chtěl pomoct a pustil kočárek. Dokážete si představit tu 
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hrůzu a pocit bezmoci, když se kočárek s malou Bětuškou řítil dolů z kopce stále 
rychleji a rychleji, bez naděje, že by se mohlo podařit ho doběhnout a zabránit 
katastrofě? A vtom zničehonic zpoza keře vyskočil nějaký velký kluk a kočárek 
chytil. Moji rodiče si myslí, že to byl asi anděl.

Což mě přivádí k verši z poslední rodinné neděle a všem těm maličkým, je-
jichž „andělé v nebi jsou neustále v blízkosti nebeského Otce“. Ten příběh o Je-
žíšovi a dětech, který jsme si o rodinné neděli připomínali, nezní tak velkolepě, 
jako třeba utišení bouře, ale není Boží upřímný zájem o nás, nepatrné a neu-
stále chybující tvory, tím největším zázrakem? Velikonoce se blíží a s nimi také 
naděje na dobrý konec. Připomeňme si, co nám říká evangelium (Jan 3,16): Bůh 
_ _ _ _ _ _  _ _ _ _ (tajenka). A na nás je, abychom na vlastní kůži poznávali, 
co to znamená, a jednali podle toho.

Legenda:
•	 On však na zádi lodi na podušce spal. I probudí ho a řeknou mu: „Mistře, tobě je 

jedno, že ____(1)____?“ Tu vstal, ____(2)____ větru a řekl moři: „Zmlkni 
a utiš se!“ I ustal vítr a bylo veliké ticho.

•	 Ježíš jim řekl: „Proč jste tak ustrašení? Ještě nemáte ____(8)____?“
•	 Tu přišel k němu jeden představený synagógy, jménem ____(5)____, a sotva 

Ježíše spatřil, padl mu k nohám a úpěnlivě ho prosil: „Má ____(6)____ umírá. 
Pojď, vlož na ni ruce, aby byla zachráněna a žila!“

•	 Vešel dovnitř a řekl jim: „Proč ten rozruch a pláč? Dítě neumřelo, ale ____(7)____.“
•	 Tu mu přinášeli ____(9)____, aby se jich dotkl, ale ____(4)____ jim to za-

kazovali. Když to Ježíš uviděl, rozhněval se a řekl jim: „Nechte děti přicházet 
ke mně, ____(10)____ jim, neboť takovým patří ____(3)____ Boží.“�
� Alžběta Slabá
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a ještě omalovánka:
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SVětoV ý den modliteb žen
V pátek 7. 3. proběhla v našem kostele bohoslužba u příležitosti světového dne 
modliteb žen. Texty připravily ženy z Cookových ostrovů. Spolu se sestrami 
z Církve československé husitské jsme prožili v laskavé atmosféře příjemný pod-
večer jak s modlitbami, tak po bohoslužbě při pohoštění v apsidě.

Jarka Pecharová
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půSt
z pohledu křesťana, žida a muslima

V pondělí 10. března jsme se na křesťanštině mohli zamyslet nad pojetím půstu 
v abrahámovských náboženstvích, které představili Verunka Hájková, Mikuláš 
Vymětal a Sefa Sirinbilek.

Po večeři iftar následovala živá diskuse. Celý večer proběhl v pohodě a přá-
telské atmosféře. Od muslimských přátel jsme se mimo informaci o ramadánu 
jako měsíci milo srdenství a o situaci v Turecku také dozvěděli o neziskové orga-
nizaci MOZAIKY, která usiluje o vytváření dialogu mezi lidmi různých ras, ná-
rodností, náboženství a názorů. Pokud se o této organizaci chcete dozvědět víc, 
můžete navštívit stránky www.platformdialog.cz.

Jarka Pecharová
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poStní báSeň
Je snad pravý půst

vzdát se slaniny,
zvěřiny?

Je snad půst věcí úst?

Je snad půst dát si slib
z masa nepojíst,

o to víc
na talíř si nabrat ryb?

Lačnět a v hadrech bloudit
na odiv lidu,

bez klidu,
klopit zrak, vzdechy loudit?

Ne, půst je víc, toť sklizeň!
Svaž snopy své

a dej
jíst duši, má hlad, žízeň!

V ten čas se hněvu vzdej,
záště, zlých řečí,

všech křečí,
změň život, směr mu dej!

Jen silou ducha rostem,
zmoř hladem hřích,

ne břich,
pak prošels pravým postem!

Robert Herrick
 (anglický básník a duchovní ze 17. století, informace níže z wikipedie)
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jak funguje 
potr aVinoVá bank a...

tak to jsem se detailně dověděla až jedno pondělí odpoledne na Zbraslavi, kdy 
se zdálo, že nebudou žádní pomocníci. Ale, jak je vidět, v branickém sboru 
se, je-li třeba, objeví nečekaně i velmi mladí pomocníci, tak nás tam nakonec 
bylo dost.

Hlavními aktéry, kteří si zaslouží náš obdiv, jsou Mikuláš Vymětal se svým 
bratrem, náš bratr Jaroslav, Lia Valková a Jarka Pecharová. Celá akce probíhá 
v kostele Církve československé husitské. Výše jmenovaní pánové přivezou v ne-
děli večer a v pondělí během dopoledne do kostelní předsíně banánové krabice 
plné trvanlivých potravin, ale i chleba a různého pečiva a také drogistické zboží. 
Kolem půl třetí se chopí práce přišlí pomocníci, kteří to postupně rozdělí do 
30 až 40 velkých tašek, které se pak přemístí z předsíně dovnitř. V tu dobu také 
zaujme své místo u stolku sestra Lia s mobilním telefonem při ruce a jmenným 
telefonním seznamem. Už den předtím posílá všem SMS a stejně někteří zapo-
menou, že je pondělí, tak se dostaví až na zavolání. Proto se stává, že sestra Lia 
opouští stolek až po šesté večer.

Ale to ještě není začátek vydávání připravených tašek. Postupně přicházející 
zájemci se posadí do lavic, bratr Mikuláš Vymětal je přivítá (tak, jak se postupně 
trousí) a má srozumitelný biblický text nebo jinak zaměřený úvod (například 
v to pondělí bylo sv. Valentina, tak na to pěkně navázal). Pravidelně jej při této 
službě střídá sestra Alena Pechová.

Zapomeňte na to, že je tam příjemné teplo. Někteří mne znáte a víte, že ně-
jaká zima mne nerozhodí, ale za tu delší dobu pobytu tam bylo zima i mně. Zá-
jemci, kteří přicházejí, jsou různí a někdy je Jarka nebo Lia musejí usměrňovat. 
Mnozí také zapomenou vzít si z domova svoji tašku, do které si připravené věci 
a potraviny přendají. Pokud si pak velkou tašku musí půjčit, tak není jistota, že 
ji příště vrátí.

Z toho všeho, co jsem popsala, je vám, milí čtenáři, jistě jasné, že tahle služba 
vyžaduje trpělivost, laskavost i sebezapření. Proto se přede všemi aktéry hluboce 
s poděkováním skláním.

Drahoslava Rut Nývltová
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„in god We truSt“
(V Boha věříme)

Toto oficiální motto Spojených států amerických čteme i na dolarových bankov-
kách. Nejprve se In God We Trust objevilo v roce 1864 na dvoucentové minci, v roce 
1956 bylo zákonem stanoveno a podepsáno tehdejším prezidentem Dwigh tem 
D. Eisenhowerem, na bankovky se začalo tisknout v roce 1957.

Prohlášení víry v Boha vytištěno na penězích!?! Že by Bůh schválil povýšení 
dolaru na svoji úroveň? Příčí se mně to. Nejde mně to dohromady s mojí před-
stavou smyslu života. Již v mládí jsem slýchával biblické varování „Kořen zajisté 
všeho zlého jestiť milování peněz.“ (Kol 3,20–21) Podobně lamentoval i Mistr 
Jan Hus a mnozí jiní.

Ale je možné, že dojde ke změně. Podle toho, jak radikálně mění 47. prezident 
USA Donald J. Trump strukturu a chod státu, nepřekvapilo by mě, kdyby vydal na-
řízení toto heslo zrušit. Vždyť bůh, nebo bůžek Donalda J. Trumpa je právě dolar 
a ne nějaká nadpřirozená entita. Anebo Trump text motta dá exekutivně přepsat 
na „In Trump We Trust“. A vytesat do kamene, zvěčnit jak Mojžíšovo desatero. To by 
odpovídalo slepé důvěře, kterou k němu mají jeho pomatení voliči a obdivovatelé.

Možné také je, že Donald Trump přepíše Bibli, když její podstatnou část – 
zmíněné Desatero Božích přikázání – zedituje, opět k obrazu svému. Co by asi 
zbylo z Desatera, této směrnice pro způsob života, kterou považují židé a křes-
ťané za příkazy dané lidu Bohem, kdybychom vyloučili ta, která jsou v přímém 
rozporu s životním stylem a morálkou Donalda J. Trumpa?

Zde je Desatero v jednoduché, srozumitelné formě. Z jeho mnoha verzí jsem 
vybral tuto. Zamyslel jsem se nad tím, co jako dlouhodobý Newyorčan o Donaldu 
Trumpovi vím, a zůstaly mně jen dvě, možná tři, která Trump pravděpodobně 
nepřekročil. To je safraportsky málo pro nejmocnějšího člověka na světě.
1)  Nebudeš mít jiné bohy mimo mne. (Neuctívej jiné bohy, či modly.)
2)  Nevezmeš jména Božího nadarmo. (Nezneužívej Boží jméno.)
3)  Pomni, abys den sváteční světil. (Zasvěť jeden den v týdnu Bohu.)
4)  Cti otce svého i matku svou, abys dlouho živ byl a dobře se ti vedlo na zemi.
5)  Nezabiješ. (Nebudeš vraždit.)
6)  Nesesmilníš. (Měj v úctě lásku mezi mužem a ženou.)
7)  Nepokradeš. (Nepřivlastníš si majetek druhých lidí.)
8)  Nepromluvíš křivého svědectví. (Nemluv o jiných lidech nepravdivě.)
9)  Nepožádáš manželky bližního svého. (Měj v úctě lásku mezi mužem a ženou.)
10)  Nepožádáš statku bližního svého. (Nebudeš toužit po majetku, který patří 

jiným lidem.)
Petr Bísek
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dioptrická skla i samotné obroučky.
Prosím, přineste, co už nevyužijete.

Pomohou zrakově hendikepovaným lidem v Africe.
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kontaktní informace
Úřední hodiny kazatelky Věry Hájkové po předchozí domluvě

Sbor Českobratrské církve evangelické
Modřanská 1821/118, 147 00 Praha 4 – Braník
Telefon:  776 310 455 (kazatelka Věra Hájková) 

604 116 437 (kurátor Jan Jeroným Zvánovec)
E-mail: branik@evangnet.cz

Číslo účtu: 135027438/2010
Variabilní symboly:
0 nebo žádný var. symbol – dar na potřeby sboru,
111 dar na křesťanskou službu, 222 salár,
333 mimořádný dar, 444 Jeronýmova jednota,
555 nepálská studentka, 777 mimořádná sbírka,
888 stavební fond kostela,
999 celocírkevní (či seniorátní) sbírka

Pravidelný sborový program
na 2. straně časopisu web: https://branik.evangnet.cz

měsíčník pro členy a příznivce sboru ČCE Praha-Braník
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